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Godmorgen alle sammen. 
 
Den 23. juni 2022 markerede en vigtig milepæl for vores europæiske projekt. Dagen, hvor 
Rådet nåede frem til en historisk aftale om at give Ukraine og Moldova kandidatstatus og give 
Georgien et klart europæisk perspektiv.  
 
I det seneste halvandet år har Ukraine gjort hurtige fremskridt med at opfylde alle sine mål ved 
at vedtage den nødvendige lovgivning og de nødvendige reformer, selv under de vanskeligste 
forhold.  
 
Det samme gælder Moldova.  
 
Kære kolleger  
 
Vi befinder os på tærsklen til et andet historisk øjeblik for vores Union. Og det er op til os at 
afgøre, om vi skal gribe en historisk mulighed, eller om den vil gå over i historien som en 
fiasko.  
 
Afstanden mellem de to er meget ofte meget lille.  
 
Tiden er nu inde til at leve op til vores løfte. Til at vise enhed og solidaritet. Til at vise mod og 
beslutsomhed. Til at vise, at dette kan være en win-win-situation for alle.  
 
Det næste skridt er at indlede EU-tiltrædelsesforhandlinger med Ukraine og Moldova.  
 
Jeg forstår, at dette er en betydningsfuld beslutning, jeg forstår, at det ikke er let for nogle af 
jer, der sidder rundt om dette bord, og det respekterer jeg. Men det er ikke en beslutning ud fra, 
hvad der er politisk hensigtsmæssigt. Det er en beslutning, der er baseret på fortjeneste, på 
respekt for vores kriterier, på at hver nation har sin egen vej hen imod de mål, vi har fastsat for 
den.  
 
Den globale geopolitiske situation betyder, at der også er en pris at betale for ikke at gøre noget.  
 
Som jeg sagde i går på topmødet mellem EU og Vestbalkan, er der blevet åbnet et vindue af 
muligheder for os alle. Vi bør ikke smække det i.  
 
Lad mig sige, at vi er klar til at gøre vores del, når det gælder om at forberede vores naboer på 
tiltrædelse. Europa-Parlamentet og Ukraines Verkhovna Rada har allerede stærke forbindelser. 
For nylig underskrev vi et nyt aftalememorandum om parlamentarisk demokratistøtte mellem 
vores to parlamenter. Det er en lavpraktisk måde, hvorpå vi som Europa-Parlamentet kan 
hjælpe Ukraine med at forberede sig til at tiltræde EU i fremtiden.  
 
Det samme gælder Moldova. Vores demokratistøtteprogrammer og tætte partnerskab med 
Moldovas parlament har allerede vist sig at være værdifulde for Moldovas vej mod EU.  
 



 

 

Udvidelse er vores stærkeste geopolitiske, strategiske og fremtidsorienterede investering. Vi 
ved alle sammen godt, at en udvidelse kan skabe forandring. En meritbaseret udvidelse styrker 
vores kontinent, vores Union og vores levevis.  
 
På Vestbalkan skal vi passe på ikke at udvande ambitionerne eller motivationen på begge sider. 
Vi har alle set den foruroligende nedgang i de proeuropæiske holdninger i regionen, selv blandt 
unge. Håbet skal omdannes til konkrete resultater, ellers smuldrer det.  
 
Hvert kandidatland skal følge sin egen – meritbaserede – vej mod medlemskab. Det bliver ikke 
let, og som mange af os her kan huske og bevidne, kommer det også til at tage tid.  
 
Men mens de vedtager reformer og gennemfører forandringer, skal vi være parate til at gøre 
det samme. Det betyder, at vi skal fortsætte drøftelserne om, hvordan Den Europæiske Unions 
fremtid bør se ud – begyndende med Rumæniens og Bulgariens plads i Schengenområdet.  
 
Europa-Parlamentets bidrag angående reformer, som er nærmere beskrevet i vores betænkning 
om traktatændringer, giver et godt grundlag for disse overvejelser, og jeg håber, at det vil blive 
drøftet på et kommende møde.  
 
I mellemtiden fortsætter krigen i Ukraine. Vi er nødt til at forblive urokkelige i vores politiske, 
militære, humanitære og finansielle støtte, også selv om det bliver vanskeligere. Det er ikke 
kun en moralsk forpligtelse, men i lige så høj grad en strategisk forpligtelse. Det er også 
strategisk, at vi når til enighed om den nye Ukrainefacilitet på 50 mia. EUR, som Europa-
Parlamentet stemte om i oktober. Fordi det drejer sig om investeringer og vækst. For Ukraine 
og for Europa.  
 
Ukrainefaciliteten vil støtte Ukraines genopretning, genopbygning og modernisering, hvilket 
vil betyde mindre budgetstøtte i fremtiden.  
 
Vores mål om at blive stærkere, mere forenede og mere konkurrencedygtige i en stadig mere 
omskiftelig og fjendtlig verden skal bakkes op med tilstrækkelige ressourcer. Og for mange ser 
det stadig ud til, at vi bare bliver ved med at udskyde nogle uundgåelige svære økonomiske 
beslutninger.  
 
Pandemien, invasionen af Ukraine, klimaforandringer og energi- og leveomkostningskrisen har 
alt sammen gjort deres hertil. Stigende rentesatser har fået låneudgifterne til 
NextGenerationEU til at stige. Vores FFR er strakt til det yderste med de nye opgaver, vi er 
blevet enige om i fællesskab. Det er derfor nødvendigt, at der bliver indgået en aftale på dette 
møde i Det Europæiske Råd: En aftale, der respekterer Europa-Parlamentets beføjelser som 
budgetmyndighed som fastsat i traktaterne. En aftale, der finder en strukturel løsning på, 
hvordan vi håndterer låneomkostningerne – og fremskridt med hensyn til egne indtægter er en 
del af denne løsning. En aftale, der værner om Unionens fælles værdier og ikke går på 
kompromis med retsstatsprincippet. En aftale, der sikrer, at EU kan reagere effektivt på kriser 
og uforudsete omstændigheder. Og en aftale, der ikke fører til yderligere nedskæringer i 
flagskibsprogrammer, som for mange er det mest håndgribelige billede på, hvad Den 
Europæiske Union går ud på.  
 
Det er derfor, Europa-Parlamentet gentagne gange har opfordret til en revision af FFR og er 
parat til at bringe denne diskussion videre.  
 



 

 

Ligesom vi nåede til enighed om verdens første retsakt om kunstig intelligens og retsakten om 
kritiske råstoffer, som Parlamentet stemte om for to dage siden. Ligesom vi sammen med held 
fremmer vores energiuafhængighed og skaber incitamenter til ren energi. Ligesom vi har 
vedtaget lovgivning om gaslagring og om reduktion af gasefterspørgslen, og ligesom vi står 
kort foran at reformere vores elmarkeder. Ligesom vi er verdens førende inden for progressive 
markedsbaserede klimapolitikker.  
 
Vi har opnået ting, der syntes umulige. Vi kan gøre det igen.  
 
Det samme gælder for vores engagement i Mellemøsten – hvor vi er nødt til at gøre mere for 
at tackle den humanitære situation i Gaza og eftervirkningerne af terrorangrebet den 7. oktober 
i Israel og i Mellemøsten som helhed. Den Europæiske Union kan spille en ledende rolle med 
at udstikke en kurs og planlægge for fremtiden, hjælpe med genopbygning og 
nationsopbygning og stræbe efter en reel, bæredygtig og varig stabilitet baseret på en 
tostatsløsning. Selv i krigens tåge er vi nødt til at tale om fred, om hvordan vi kan redde 
uskyldige liv, stoppe terror og respektere folkeretten – og om hvordan vi kan tilbyde aflastning 
til palæstinensere og håb til israelere – i dag. Vi er også nødt til at sikre, at Vestbredden ikke 
bliver en ny regional krudttønde.  
 
Lad mig endelig komme med en sidste appel vedrørende migrations- og asylpagten. Vi er 
tættere på, end vi har været i ti år. Jeg er fortrøstningsfuld. Vi må udnytte det momentum, der 
er. En aftale om denne pakke inden årets udgang vil være en afgørende sejr for den konstruktive 
proeuropæiske midte forud for starten på et år med valg til Europa-Parlamentet. Vi kan vise, at 
Europa har løsningerne på de problemer, som vores borgere er optaget af.  
 
Kære kolleger  
 
Ansvaret for at træffe de rigtige beslutninger hviler på vores skuldre. Også selv om de er 
vanskelige. For at presse på. For at nå frem til kompromiser. Det er derfor, vi er i politik, når 
alt kommer til alt. For at vinde de kampe, der synes umulige..., indtil de er vundet, selvfølgelig. 
Vi har en masse erfaringer og lovgivningsarbejde, som vi allerede har udført.  
 
Europa har vist, at vi kan føre an, at vi kan træffe de nødvendige beslutninger, og i dag kan vi 
føre an igen.  
 


